

استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراة في جامعة البصرة

اسم الطالب: تغريد خشان فالح محمد الكورجي

الكلية: الآداب

اسم المشرف: طيبة خلف عبد الله

القسم: التاريخ

الشهادة: الماجستير

التخصص: التاريخ الحديث والمعاصر

عنوان الرسالة أو الأطروحة :

التطورات السياسية الداخلية في الكويت 1990-2006

ملخص الرسالة أو الأطروحة:

تناولت الرسالة "التطورات السياسية الداخلية في الكويت 1990-2006"، وقسمت إلى مقدمة وتمهيد وثلاثة فصول وخاتمة، فضلا عن مصادر الرسالة والملاحق، تناول التمهيد: الأحوال السياسية لدولة الكويت من 1961-1989، وقسم إلى ثلاث مباحث، الأول: نشأة الكويت الحديثة، والمبحث الثاني، الانتخابات النيابية الكويتية والقوى السياسية 1963-1976، المبحث الثالث: التطورات الداخلية وأثرها على عودة الحياة النيابية 1981-1989. أما الفصل الأول تناول: التطورات السياسية الداخلية في الكويت 1990-1991، قسم إلى أربعة مباحث الأول: إعلان المجلس الوطني وأثره على أوضاع الكويت الداخلية، المبحث الثاني: اجتياح القوات العراقية للكويت. المبحث الثالث: تشكيل حكومة الكويت الحرة المؤقتة، والمبحث الرابع: مؤتمر جدة وانسحاب القوات العراقية من الكويت، أما الفصل الثاني تناول: التطورات السياسية بعد تحرير الكويت 1991-1999، قسم إلى ثلاث مباحث الأول: الوضع السياسي في الكويت بعد التحرير، المبحث الثاني: القوى السياسية بعد التحرير، المبحث الثالث: عودة الحياة البرلمانية بعد تحرير الكويت. أما الفصل الثالث تناول: التطورات السياسية الداخلية في الكويت 1999-2006، قسم إلى ثلاثة مباحث الأول: تطور الوضع السياسي الداخلي في الكويت بين عامي 1999-2003، المبحث الثاني: حرب الخليج الثالثة وانعكاسها على الوضع الداخلي في الكويت 2003-2006، والمبحث الثالث: الإصلاح السياسي في الكويت 2003-2006، قسم المبحث إلى ثلاث محاور الأول: ولاية العهد، والثاني: حق المرأة في الانتخاب والترشيح، والثالث: تحديد الدوائر الانتخابية.

College: College of Art

Name of student :Taghreed khashan Falih Muhammad Al-Kuraji

Dept : History

Name of supervisor:Teeba Khalaf Abdullah

Certificate: Modern contemporary

Specialization : Master

Title of Thesis

Internal Political Developments In Kuwait (1990-2006)

Abstract of Thesis

The study aims at shredding the light on the internal political developments in Kuwait (1990-2006) the study has been divided into an introduction, a preliminary section, three chapters, a conclusion, and a list of references. the preliminary section with the political conditions of the state of Kuwait(1961-1989) the first, the foundation of modern Kuwait, the second, the Kuwaiti parliamentary elections and the political force(1963-1976), the third, the internal developments and their effects on the return of the parliamentary life in Kuwait(1981-1989).chapter one with, the internal political developments in Kuwait(1990-1991), the first, the announcement of the national council and its effect on the internal situation in Kuwait, the second, the Iraqi invasion of Kuwait, the third is devoted to the study of the formation of the free provisional government of Kuwait, the fourth, deals with jidda conference and the pullout of the Iraqi forces from Kuwait, chapter two is entitled the political developments after the liberation of Kuwait(1991-1999) the first, the political situation in Kuwait after liberation, the second, the political forces after the liberation of Kuwait, the third, the return of the parliamentary life to Kuwait after liberation. chapter three is devoted mainly to the study of the internal political developments in Kuwait (1999-2006), the first, the development of the internal political situation in Kuwait(1999-2003), the second, the third gulf war and its reflection on the internal situation in Kuwait(2003-2006), the third, the political reformation in Kuwait(2003-2006),this section is further divided into three, the first, the position of the heir apparent, the second, women's right to vote and to stand for election, the third, the identification of constituencies.

